

Image not found or type unknown



Field post from paradise. A resistance fighter at the front. Biography by Johann Trettler. Edited by Ilse Schneider

in German:

Feldpost aus dem Paradies. Ein Widerstandskämpfer an der Front. Biographie von Johann Trettler. Herausgegeben von Ilse Schneider

Project

Description

Johann Trettler came from Neckenmarkt in central Burgenland. His parents were businesspeople. He completed his first five years of secondary school in Eisenstadt, then moved to the 3rd District in Vienna to the Kundmannngasse secondary school. In the 7th grade he became part of a resistance group that fellow pupil Josef Landgraf founded with Trettler and three other pupils. The pupils wrote leaflets with peace slogans and distributed them in Vienna. Johann Trettler was mainly responsible for distribution in rural areas. Until now, Trettler's existence as a member of the resistance group was unknown; only research by the author Ilse Schneider revealed that the group had a fifth member. The fact was unknown because Trettler was drafted by the Wehrmacht at the same time as the group was arrested by the Gestapo and therefore could not be sentenced - like the others. After a year of wartime service, Trettler was killed in what is now southern Russia and northern Georgia. The biography contains material from the time at the grammar schools in Eisenstadt and in Kundmannngasse as well as from the one year at the front.

in German:

Johann Trettler stammte aus Neckenmarkt aus dem Mittelburgenland. Seine Eltern waren Geschäftsleute. Die ersten fünf Gymnasialjahre absolvierte er in Eisenstadt, dann wechselte er in den 3. Bezirk in Wien in das Gymnasium Kundmannngasse. In der 7. Klasse wurde er Teil einer Widerstandsgruppe, die der Mitschüler Josef Landgraf mit Trettler und drei weiteren Schülern gründete. Die Schüler verfassten Flugzettel mit Friedensparolen und verteilten diese in Wien. Johann Trettler war vorwiegend für die Verteilung im ländlichen Gebiet zuständig. Bislang war die Existenz Trettlers als Mitglied der Widerstandsgruppe unbekannt, erst Recherchen der Autorin Ilse Schneider brachten zutage, dass die Gruppe ein fünftes Mitglied hatte. Der Fakt war deshalb unbekannt, da Trettler zeitgleich mit der Verhaftung der Gruppe durch die Gestapo von der Wehrmacht eingezogen wurde und daher nicht – wie die anderen – verurteilt werden konnte. Nach einem Jahr im Kriegseinsatz fiel Trettler im Gebiet des heutigen Südrussland bzw. Nordgeorgiens. Die Biografie enthält sowohl Material aus der Zeit an den Gymnasien in Eisenstadt und in der Kundmannngasse als auch von dem einen Jahr an der Front.

Applicant

Edition Lex Liszt 12

in German:

edition lex liszt 12 – Verein zur Förderung von Publikationen und Medien

Website

<http://www.lexliszt12.at/>

Location

Austria | [show on map](#)

Approved

26 Apr 2022

Category

book

Type

Commemoration / remembrance

Funding

National Fund budget

Please note

The project contents and descriptions are based primarily on the submissions of the project applicants. These submissions are edited for publication and translated into English. Although it is subjected to rigorous checks, the National Fund does not guarantee the accuracy or completeness of the information provided.